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МУЗЫКА И ПЕНИЕ КАК ТЕМА  

ДИАЛОГА ПЕТРАРКИ И ЭПИГРАФА ПИНИТИАНА

 

Н.И. Девятайкина 

Аннотация 

Анализ диалога Петрарки “De dulcedine musica” («О пении и наслаждении музы-

кой») позволил показать, что позиция автора выглядит противоречивой: от отвержения 

музыки и пения к гимну-метафоре по поводу музыкальной гармонии Вселенной. Петрарка 

с одинаковым уважением ссылается на античных и христианских авторов, в примерах 

взывает к личностям языческого Рима, а не христианской средневековой Европы. Сквозь 

суждения известного гуманиста и поэта Возрождения проступают реалии времени, в том 

числе широкое увлечение музыкой и пением, отвечавшее новым потребностям обще-

ства, больше всего – городского. Диалог поднимает ренессансные этические темы: о важ-

ности образования, личного благородства вне сословных рамок, о признании за лично-

стью права на удовлетворение эстетических потребностей. Эпиграф Пинитиана сужает 

смыслы диалога, «вставляет» его в рамки повседневности, лишая текст пространства 

истории. При этом он не искажает диалог, но предельно фокусирует внимание читателя 

на его дидактическом компоненте. 
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Summary 

N.I. Devyataykina. Music and Singing as the Subject of Petrarch’s Dialogue and Pinitian’s 

Epigraph. 

The analysis of Petrarch’s dialogue “De dulcedine musica” (“On the Sweetness of Music”) 

allowed to show that the author’s position is inconsistent: from the rejection of music and 

singing to the metaphor anthem for the musical harmony of the Universe. Petrarch refers with 

equal respect to both antique and Christian authors; his examples appeal to persons of the pagan 

Rome and not Christian Medieval Europe. The realities of that time, such as the widespread 

passion for music and singing responding to the new needs of the society, especially in urban 

areas, are distinguished in the judgments of this famous humanist and Renaissance poet. 

The dialogue addresses various ethical subjects of the Renaissance: importance of education, 

personal nobility despite social class frameworks, and personal right to the satisfaction of 

esthetic needs. Pinitian’s epigraph narrows the meanings of the dialogue and “frames” it 

in everyday life, thereby depriving the text of historical space. At the same time, the epigraph 
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does not distort or modify the dialogue. However, it maximally focuses the reader’s attention 

on its didactic component. 

Keywords: history of music, Early Renaissance, flute, music in Petrarch's perception, 

Pinitian, city esthetics of the 14th century. 
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